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В современной науке о государстве и праве исследования юридической ответственности зани-

мают одно важное место, связаны с рассмотрением новых аспектов проблемы, постановкой вопро-

сов об особенностях различных видов этого явления. Юридическая ответственность государства 

перед личностью на фоне проблем правового государства, статуса человека и гражданина, обеспе-

чения прав и свобод личности также весьма часто становится предметом анализа. 

Автор определяет  факторы и причины несовпадения восприятия юридической ответственно-

сти государства перед личностью в современной науке и в истории государственно-правовых ис-

следований, формирует и обосновывает авторскую позицию об этом. Также аргументирована ав-

торская позиция относительно содержания работ по истории правовых и политических учений на 

протяжении нескольких эпох по вопросу юридической ответственности государства перед лично-

стью; выявлено ее значение для функционирования государства; сформулированы критерии раз-

личия инструментального значения юридической ответственности государства перед личностью в 

истории правовых и политических учений и в современной юридической науке.
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In modern state and law science researches of legal responsibility occupies important place 

associated with the consideration of new aspects of the problem, formulation of questions about the 

characteristics of different types of this phenomenon. The legal responsibility of the state to the person 

on the background of the problems of the legal state, the status of the person and citizen, rights and 

freedoms of the person are also very often the subject of analysis.

 The author determines the factors and the reasons for the discrepancy between the perception of 

legal responsibility of the state to the person in contemporary science and in the history of state legal 

researches, the formation and justification of the author’s position about this. The article contains 

the author’s position regarding the content of works on the history of legal and political doctrines for 

several periods on the question of legal responsibility of the state to the person; revealed its importance 

for the functioning of the state; formulated criteria for the difference of the instrumental value of legal 

responsibility of the state to the person in the history of legal and political doctrines in modern legal 

science.
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